



Website: www.YOHR.org

observatory60@gmail.com ، اليفيا البقع الإلكتروني: www.yohr.org

Beside UNDP office, 60 5, 5ana'a, Yemen 00967 1 26 36 29 - 26 36 31 Email: observatory@@gmail.com

# الرؤية:

مجتمع ديمقراطي وحقوق مصانة.

## الرسالة:

المرصد مؤسسة مدنية حقوقية غير حكومية تأسس عام 2004م، يعمل على الدفاع عن حقوق الإنسان لكلا الجنسين، ويساهم في تأهيل وتدريب الناشطين الحقوقيين والإعلاميين والمنظمات العاملة في مجال حقوق الإنسان في مجالات رصد وتوثيق انتهاكات حقوق الإنسان، ورفع القدرات، وإعداد التقارير وإبلاغ الجهات الرسمية حول ما يتوصل إليه مشفوعاً بالمقترحات والتوصيات الأساسية، وتقييم حالة حقوق الإنسان في اليمن خصوصاً، وإصدار الدراسات والأبحاث المتخصصة، ويعمل المرصد على نشر وتعزيز قيم التسامح ونبذ الكراهية والعنف.

كما يعمل المرصد على تعزيز ونشر قيم النزاهة والشفافية ومكافحة الفساد، ومراقبة الانتخابات كأحدى آليات العملية الديمقراطية وحماية حقوق الإنسان.

#### قيم المرصد:

يحكم عمل المرصد مجموعة من المبادئ والقيم، وأهمها:

- المشاركة . - الحيادية.
- الحياديه.
- الشفافية.
  - المهنية.
- الموضوعية. - عدم التمييز.
- تشجيع الإبداع والابتكارية التعامل مع القضايا الحقوقية.

# الأهداف:

تم إنشاء المرصد لتحقيق مجموعة من الأهداف العامة والتي تمثل غايات أساسية يعمل المرصد لتجسيدها على الواقع، وهي على النحو التالي:

- 1- المساهمة في الدفاع عن المشروعية والشرعية الدستورية والقانونية.
  - 2- المساهمة في الدفاع عن استقلال القضاء والمحاماة.
- 3- الساهمة في رصد تطورات حقوق الإنسان وانتهاكاتها على الصعيدين الوطني والإقليمي والدولي.
- 4- لفت اهتمام الرأي العام الشعبي والرسمي إلى الثغرات والنواقص التشريعية والمؤسسية المتعلقة بحقوق الإنسان.
  - 5- رصد التعديات على حقوق الملكية الفكرية والدفاع عنها .
- 6- المساهمة في توفير الدعم القانوني لحقوق الإنسان والدفاع عنها، خاصة، الحقوق الجماعية، والحقوق المتعلقة بالمسلحة العامة للمجتمع في المجالات السياسية و الاقتصادية والاجتماعية والانسانية.
- 7- المساهمة في نشر الوعي بضرورة حكم القانون ومبادئ المحاكمة العادلة
  والاحترام الكامل لاستقلال القضاء والمحاماة.
- 8- الإسهام في النشر والتوعية بمبادئ وقيم الشفافية والنزاهة وسيادة القانون ومكافحة الفساد.



# صور Photos



صور Photos



















#### **Vision of YOHR:**

A democratic society and protected rights.

# **Message of YOHR**

YOHR is a civil and rightful non-governmental institution, established in 2004. It defends the human rights for both genders. YOHR works on the following: Training human rights activists, media members, and human rights organizations in the field of monitoring, documenting violations, and improving abilities, preparing reports and informing the official bodies about the results obtained provided with proposals and basic recommendations, evaluating the human rights situation in Yemen, issuing specialized studies and researches, spreading and promoting values of tolerance and rejecting hatred and violence.

YOHR also works in enhancing values of integrity, transparency, combating corruption and monitoring elections as one of the mechanisms of democratic process and protection of human rights.

#### Values of YOHR:

YOHR believes in solid values, which are:

- Participation Neutrality. Transparency.
- Professionalism.
  Objective.
- Encourage creativity and innovation in dealing with human rights and legal issues.
- Non-discrimination.

#### **OBJECTIVES:**

YOHR was established to achieve and realize the following objectives:

- 1- Participating in protection of legitimacy and constitutional and judicial legitimacy.
- 2- Promoting values of tolerance, coexistence and anti-discrimination.
- 3- Participating in observing nationally, regionally and internationally the development of human rights and their violations.
- 4- Attract attention of public and official opinion to the weaknesses and defects related to the human rights.
- 5- Observing the trespass upon intellectual property rights and defending them.
- 6- Providing legal support in human right's areas regarding group's rights as well as collective, social, political, economic and cultural rights.
- 7- Promoting awareness of the governance of the law, principals of just trials and full respect of independency of judiciary and advocacy.
- 8- Promoting awareness of principles and values of transparency, integrity, governance of law and anti-corruption.

#### أهم إصدارات المرصد:

- 1- التقرير السنوي لحقوق الإنسان والديمقراطية في اليمن 2005م.
- 2- التقرير السنوي لحقوق الإنسان والديمقراطية في اليمن 2006م.
- التقرير السنوي لحقوق الانسان والديمقراطية "متطلبات التحول الديمقراطي وحماية حقوق الإنسان 2007م.
- 4- التقرير السنوي لحقوق الإنسان "الحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية " 2008م.
  - التقرير السنوي لحقوق الإنسان " حرية التجمع والتنظيم والقبول بالأخر " 2009م.
- التقرير السنوي لحقوق الإنسان "الإرهاب وإستراتيجية البقاء في السلطة "2010 -2016 م "طبعتين".
  - 7- المشاركة السياسية في اليمن دراسة صادرة عام 2007م.
- التقرير التحليلي للرقابة على الانتخابات الرئاسية والمحلية في اليمن 2006م، صادر عام 2007م.
  - دليل الرصد والتوثيق في مجال حقوق الإنسان 2008م.
  - 10- كتاب "خارطة الفساد في اليمن وأطرافه النافذة" 2010م.
  - . 11- دراسة عن الدور السياسي للقبيلة بعنوان" القصر والديوان" 2009 - 2016م "طبعتين".
- 12- تقرير حالة حقوق الإنسان في اليمن "الأمن أداة أم مسئولية؟"2009-2010م (إصدار
- مشترك مع الشبكه اليمنية لحقوق الإنسان). 13- تقرير المحاكمة العادلة "وضماناتها بين الواقع والتشريع" 2010م (إصدار مشترك مع
  - الشبكه اليمنية لحقوق الإنسان).
    - 14- دليل "تلقي البلاغات والشكاوي في وقائع الفساد" 2012م.
  - 15- كتاب "دعوة للتسامح والقبول بالآخر" 2013م.
    16- دراسة "امتلك المعلومة: الحصول على المعلومات في اليمن" 2013م.
- 17- كتيب "رؤى إلى مؤتمر الحوار" كتيب خاص بأنشطة مشروع دعم ومناصرة تنفيذ مخرجات مؤتمر الحوار الوطني الشامل 2013م.
- 18- تقاريبر حول الانتهاكات التي تعرض لها المدافعون عن حقوق الإنسان في اليمن ودول
  الخليج 2014 , 2015 , 2016.
- 19- دراسـة قانونيـة ورصديـة موثقـة عـن أحـوال المدافعـين عـن حقـوق الإنسـان في اليمـن وبلدان الخليج العربي ـ"حماة الحرية " 2014م.
  - 20- دليل حماية المدافعين عن حقوق الإنسان "حماة الحرية " 2016م.
- 21- إطلاق ثلاثـة أفـلام وثائقيـة عـن المدافعـين عـن حقـوق الإنسـان في اليمـن والبحريـن والسعودية ، توثيق الانتهاكات التي يتعرض لها المدافعين عن حقوق الإنسان – 2016م.
  - 22- أثار الحرب والصراعات على المرأة اليمنية ودورها في إحلال السلام.
    - 23- دليل المرصد لتعزيز الشفافية والنزاهة في المساعدات الإنسانية.

#### أهم المنظمات الشريكة التي عمل معها المرصد:

عمل المرصد خلال العشر سنوات الأخيرة (2016-2005) أكثر من ثلاثين مشروعاً، ركزت على تعزيـز البنـاء المؤسسي لمنظمـات المجتمع المدني، حمايـة المدافعين في اليمن ودول الخليج العربي، إلى جانب العمليـات الأساسية الأخـرى كالرصد والتوثيـق والتدريب وإصدار التقاريـر المتعلقـة بعالـة حقـوق الإنسـان والديمقراطيـة وتعزيـز قيـم الشفافية والنزاهـة، وإعـداد الدراسـات السياسية والاقتصادية والاجتماعية ونشرها...الخ

#### وكان من أبرز شركاؤنا : -

- مؤسسة فريدريش ايبرت (FES).
- 2- البرنامج الإنمائي للأمم المتحدة . (UNDP)
  - 3- صندوق دعم الديمقراطية (NED).
    - 4- مؤسسة المستقبل (FFF).
  - معهد أبحاث التنمية الدولية (IDRC).
- 6- المعهد الدنماركي لحقوق الإنسان (DIHR).
  - 7- الشبكة العربية للتسامح (ANT).
- 8- شبكة المنظمات العربية غير الحكومية للتنمية (ANND).
  - و۔ فریدریش نومان (Friedrich Naumann).
- 10- مؤسسة "أوكسفام" بريطانيا (Oxfam GB). 11- الوكالة الأمريكية للتنمية (USAID) - برنامج استجابة (RGP).
  - 11- الوقائة الأمريكية سنمية (USAID) برقامج استجاب 12- منظمة الشفافية الدولية (TI).
    - -13 مفوضية الاتحاد الأوروبي (EU).
    - 13- مقوصیه الانحاد الدوروبي (۱۵).
    - 14\_ مركز معلومات البنك الدولي واشنطن (BIC).
    - 15- الهيئة الوطنية العليا لمكافحة الفساد (SNACC).
- 16- الوكالة الألمانية للتعاون الدولي "برنامج الحكم الرشيد" (GIZ).

#### أبرز التحالفات والشراكات،

- 7- التحالف المدني لدعم لجنة التحقيقات في أحداث 2011م.
  - 8- المجموعة اليمنية للشفافية والنزاهة.
  - 9- الهيئة الوطنية لاسترداد الأموال المنهوبة.
  - 10- تحالف الشفافية للصناعات الاستخراجية.
  - 11- مجموعة عمل مكافحة الفساد (ACWG)
- 1- الشبكة العربية للتسامح.
- 2- التحالف العربي لحرية التجمع والتنظيم.
  - 3- الشبكة اليمنية لحقوق الإنسان.
- 4- فيدرالية مراكز حقوق الإنسان في البلدان العربية.
  - 5- شبكة المنظمات العربية غير الحكومية للتنمية.
    - 6- الشبكة اليمنية للعدالة الانتقالية.

# The most important partner organizations with which YOHR worked, as following:

Over the past ten years (2005-2016), YOHR has carried out more than 30 projects which focused on enhancing the institutional structure of non-governmental organizations and protecting human rights defenders in Yemen and Gulf; in addition to the basic processes, such as, monitoring, documenting, training, and issuing reports regarding the situation of human rights and democracy. Also it prepared political, economic, and social studies and worked on publishing them.

### The most significant partners:

- **1-** National Endowment for Democracy (**NED**).
- **2-** Foundation for the Future (**FFF**).
- 3- International Development Research Center (IDRC)
- **4-** Friedrich Ebert Foundation(**FES**).
- 5- Danish Institute for Human Rights(DIHR).
- 6- Oxfam GB.
- 7- United Nations Development Program (UNDP).
- **8-** Yemen Responsive Governance Project (**RGP**).
- **9-** European Union Commission (**EU**).
- 10- Arab Network for Tolerance.
- 11- Arab NGO Network for Development (ANND).
- 12- Friedrich Naumann Foundation.
- 13- Transparency International (TI).
- 14- Bank information center Washington- (BIC).
- 15- Supreme National Authority for Combating Corruption (SNACC).
- 16- German Agency for International Cooperation "Good Governance program" - (GIZ).

#### The most prominent of Alliances and Memberships:

- 1- Arab Network for Tolerance.
- 2- Arab NGO Network for Development (ANND).
- **3-** The Arab Freedom of Association Network (**AFAN**).
- 4- Federal Human Rights Centers in the Arab Countries.
- 5- Yemeni Network for Human Rights.
- **6-** Yemeni Network for Transitional Justice.
- **7-** Civil Alliance to support the inquiry commission of into the events of 2011.

- Yemeni Team for Transparency and Integrity (YTTI).
- **9-** The National Commission to Recover Looted Assets.
- 10- Transparency Coalition for Extractive Industries (TCEI).
- 11- Anti-Corruption Working Group (ACWG).

#### The most important publications of YOHR:

- 1- The Annual Report on Human Rights and Democracy in Yemen, 2005.
- 2- The Annual Report on Human Rights and Democracy in Yemen, 2006.
- 3- The Annual Report on Human Rights: "The Requirements of Democratic transformation and Human Rights Protection", 2007.
- 4- The Annual Report on Human Rights: "The Economic, Social and Cultural Rights", 2008.
- 5- The Annual Report on Human Rights: "The Freedom of Assembly and Association and the Acceptance of Others", 2009.
- 6- The Annual Report on Human Rights: "Terrorism and the Strategy of Keeping the Power", 2010-2016 "Two editions".
- 7- A study titled "Political Participation in Yemen", 2007.
- 8- The Analytical Report of Monitoring the Local and Presidential Elections in Yemen 2006, issued in 2007.
- 9- The Guide of Observation and Documentation in Human Rights Field, 2008.
- 10- A Study titled" The Map of Corruption in Yemen: the Influential Parties", 2009
- 11- A study on the political role of Tribe "The Palace and Dewan", 2009-2016 "Two editions".
- 12- Report on Human Rights Situation in Yemen: "Security, a Tool or Responsibility?", 2009-2010 (Joint issue with the Yemeni Network for Human Rights.)
- 13. The Report of" Fair Trial and its Guarantees Between Reality and Legislation", 2010 (Joint issue with the Yemeni Network for Human Rights).
- 14- The Guide of Receiving Complaints and Reports on Corruption Cases, 2012.
- 15- A book titled: "Call for Tolerance and Acceptance of Others", 2013.
- 16- A study titled: "Possess the Info: Access to Information in Yemen", 2013.
- 17- "Visions to the Dialogue Conference": a booklet on the project activities of Supporting and Advocating the Outcomes Implementation of the Comprehensive National Dialogue Conference, 2013.
- 18- Reports on violations against human rights defenders in Yemen & Gulf states, 2014, 2015, 2016.
- 19- Documented legal & observation study on HR Defenders in Yemen, Bahrain & Saudi Arabia 2014.
- **20-** Guide for human rights defenders, "Protection of Freedom" 2016.
- 21- Launching three documentary films on human rights defenders in Yemen, Bahrain and Saudi Arabia, to document the violations against human rights defenders - 2016.
- **22-** Effects of War on Yemeni Women and Her Role to Reinstate Peace.
- **23-** YOHR Guide to Enhance Transparency and Integrity in Humanitarian Aid.